
Stanovska organizacija UJU 
lit poveri&niitva UJU 

IZJAVA KRANJSKEGA UČITELJSKEGA 
DRUŠTVA NA ZBOROVANJU DNE 25. 

OKTOBRA 1930. 
Po poročilih delegatov izjavljamo, da 

oficijelno poročilo o poteku 10. pokrajinske 
skupščine ne odgovarja povsem resnici, do* 
čim je v nekaterih točkah dvoumno. 

Dokazi: 1. Ni res, da bi predesednik tov. 
Lapajne želel stopiti v gospodarski odsek, 
marveč je prosil, da se ga dodeli onemu od* 
seku, v katerem bi se obravnavale razmere 
z izstopivšim Celjskim učiteljskim društvom. 
Ni res, da bi poverjenik in tov. Grčar izja* 
vila, da ne pride to vprašanje »tam« '(gospo* 
darski odsek) na dnevni red, pač pa sta za* 
stopala mnenje, da se o celjski zadevi sploh 
ne razpravlja iz razloga, ker je društvo iz* 
stopilo iz ljubljanskega poverjeništva UJU. 
Šele po 8 govornikih se je ugotovilo, da pri* 
de tO vprašanje v razpravo pri šolsko=uprav* 
nem odseku, to pa zaradi tega ker je dvoje 
društev stavilo tozadevne predloge. 

2. Ni res, da bi bila kritika tov. tajnika 
Rupreta »izpad« na poverjeništvo, res pa je, 
da je navajal dokazilni materijal 'glede ne* 
pravilnega postopanja organizačnih instanc, 
tako kot je to zahtevalo društvo. Nekvalifi* 
cirana je dalje samohvala podpisanega po* 
verjenika pod oficijelnim poročilom 10. po* 
krajinske skupščine, češ, da je »dobro repli* 
eiral«. 

3. Kritika tov. Lapajneja ni bila polna 
namigavanj in sumničenj, res je, da je govor* 
nik točno navajal dokaze, za katere prevza* 
me sam in društvo polno odgovornost. 

4. Iz odstavka: »Čitanje stenografskega za* 
pisnika« izgleda, kakor da bi bile izjave tov. 
Lapajneja res obremenilne, dočim se je kon* 
statiralo, da zapisnik ni vseboval .onega, kar 
je trdil poverjenik. Pogreški, ki jih je La* 
pajne navajal, se niso dogajali po njegovem 
mnenju, pač pa jih je obsojalo tako Kranj* 
sko, kot Celjsko učiteljsko društvo. 

V svoji končni besedi je res izjavil tov. 
Lapajne, da smo se v jedru našli, t. j . da ob* 
sojamo vsako demoralizacijo v organizaciji. 

5. Nedosleden je sklep glede neobjave 
10. društvenih sklepov in o zajamčenju svo* 
bodne besede. 

6. Ne priznavamo pravne veljavnosti 
sklepa glede društvenega razsodišča, ker 
predlog ne odgovarja členu 19, in 22. e orga* 
nizačnega poslovnika. Poleg tega je bil stav* 
ljen med debato, nič utemeljen in tudi ne 
podpisan od 10. društvenikov, kakor to za* 
hteva poslovnik. Na delegacijo je napravil ta 
sklep vtis kot da hoče poverjeništvo za vleči 
sporne zadeve s Celjskim učiteljskim dru* 
štvom. 

7. Obsojamo neparlamentarni način ob* 
ravnavanja tajniškega poročila. Kot neresno 
smatramo ukinjevanje delegacijskih sklepov 
med poslovnim letom in po naslednjih dele* 
gacijah (slučaj konzorcija i. dr.). 

8. Objavljeni sklep glede kritikovanja in 
kritikov ne odgovarja onemu, ki ga je spre* 
jela delegacija. Glasiti bi se moral: Delega* 
cija obsoja tako društveno abstinenco, kot 
tudi mandatorje teh društev. Tov. Lapajne 
je v dobrem namenu nameraval urediti ne* 
soglasje s Celjskim učiteljskim društvom, 
za kar ga je pa delegacija na predlog šolsko* 
upravnega odseka obsodila 

9. Nedopustno je, da oficijelno poročilo 
med debaterji navaja člane, ki pri razpravi 
sploh niso bili več navzoči, ker izgleda, kot 
da bi le ti sprejete sklepe odobravali in zanje 
glasovali (slučaj tov. Rupreta). 

10. Zahtevamo striktnega pojasnila, kdo 
so oni »Franceschi Morossiniji«, ki plovejo 
brez luči po »organizačnih vodah« (podlistek 
v 5. številki letošnjega »Učit. Tovariša«). 
Za to težko žalitev nosita polno odgovornost 
urednik »Učit. Tovariša« tov. Dimnik in izda* 
jatelj tov. Skul; (na podlagi sklepa širjega in 
ožjega sosveta o žalitvah, kakor tudi po ti* 
skovnem zakonu). 

Kranjsko učiteljsko društvo, 
25. oktobra 1930. 

Ad 6. Točno! kakor sklep na predlanski 
skupščini o konzorciju za list, katerega delo* 
vanje je tov. Lapajne tako kategorično za* 
hteval. — Da bi bila delegacija glasovala 
proti svojim vtisom, do sedaj nismo vedeli. 

Ad 7. Ali je poslovanje konzorcija brez 
članov mogoče in ali je resno, da tak konzor* 
cij še obstoja? Delegacija sme spremeniti 
sklepe ee vidi, da je to potrebno. Pa se je 
zgodilo tudi v danem slučaju. 

Ad 8. Dobesedno po zapisniku se glasi 
ta sklep tako*le: Želimo kritike, ki nam je 
dobro došla, če je konstruktivna. Žalibog se 
v naših opozicionalnih vrstah vse češče po* 
javlja nemogoča taktika, ki se kaj rada 
udejstvuje povsem negativno — z abstinenco. 
To pa je nezdrav pojav, ki meče čudno luč 
v prvi vrsti na abstinente same, pa tudi na 
njihove mandatorje, ako soglašajo s takim 
uveljavljenjem njihovih nazorov in teženj. 

Ad 9. Ta točka ni jasna na katero za* 
devo se nanaša. Mogoče je, da zapisnikarji 
take pomote zagreše. ki pa smo jih priprav* 
ljeni takoj v listu popraviti, če se nam poš* 
Ijejo. 

Ad 10. Avtor članka je striktno zahte* 
val, da se njegov podlistek dobesedno objavi. 
Ga je podpisal in se zato prepušča njemu 
odgovor. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA KR* 
ŠKI OKRAJ je imelo dne 4. oktobra t. 1. v 
Krškem svoj redni letni občni zbor. Izmed 
136 članov je bilo navzočih |72, t. j . 52*9%. 

Pred občnim izborom je predaval tov. J. 
Pire o kmetijskem pouku v narodni šoli. 
Snov je obravnaval izčrpno in v tako pri* 
kupni obliki, da je žel iza svoja izvajanja ži* 
vahno odobravanje. Pri debati, ki so se je 
udeležili tov. Mihelčič, Požar in iMdderndor* 
fer, se je sprejel predlog poslednjega, da naj 
se sestavijo po gospodarskih enotah našega 
okraja odseki iz tovarišev, ki se posebno za* 
nimajo za gospodarska vprašanja. Ti odseki 
se bodo konstituirali pri prihodnjem zboro* 
vanju ter bodo najpreje skušali ugotoviti 
gospodarsko stanje in njegove pogoje v kr* 
škem srezu. 

Nato je tov. predsednik otvoril redni 
občni zbor s pozdravom na navzoče. Njegov 
pozdrav je veljal posebno še tov. sreskemu 
šolskemu ' nadzorniku- ter novovstopivšim 
tov. Majerjevi, Lenčevi. Pucljevi in Šušter* 
šiču. Nato je itov. tajmik prečital zapisnik 
zadnjega rednega občnega zbora, ki se je 
odobril brez pripombe. V nadaljnjem po* 
roča tov. predsednik, da so se poleg njega 
udeležili pokrajinske skupščine še trije dele* 
gatje, državne skupščine pa z ozirom na 
blagajniško stanje samo en delegat. Temu 
je sledilo poročilo tov. tajnika, ki je £>iIo 
istotako soglasno sprejeto brez ugovora. To* 
variš blagajnik je nato podal poročilo o bla* 
gajniškem stanju. V preteklem letu je imelo 
društvo 25 035'43 Din dohodkov, izdatkov pa 
23 522-81 'Din. K debati sta se oglasila tov. 
Požar in Žnidarčič in kc sta pregledovalki 
računov !podali svoje ugodno poročilo, se je 
na podlagi tega izickel odboru absolutorij. 

Sledilo je nato poročilo tov. Požarja o 
pokrajinski skupščini v Novem mestu. Pri 
debati se je soglasno sprejel predlog tov. 
Moderndorferja: Zopet naj se vzpostavi do* 
ločba pravilnika M. M., da se stekajo vsi pre* 
sežki dohodkov v rezervni sklad M. M., ki 
je nedotakljiv. V slučaju, da poverjeništvo 
nujno rabi denarna sredstva lahko najame 
pri M. M. brezobrestno posojilo ki jija pa 
mora striktno vrniti. To velja tudi za znesek 
3000 Din, ki se je letos da . i z sredstev M. IM. 
za blagajniško nagrado. Nato je bilo poro* 
čilo tov. Požarja sprejeto. Sledilo je nato 
poročilo o poteku državne skupščine, ki ga 
je podal tov. predsednik. Po debati je redni 
občni zbor ugotovil, da je bil novi Izvršni 
odbor z večino glasov prisotnih delegatov 
izvoljen ter da je dolžnost ostalih delegatov 
— manjšine — disciplinirano vzeti to na zna* 
nje in računati z novim Izvršnim odborom. 

Nato se je sprejel proračun za upravno 
leto 1930./31., ki izkazuje 22.846-26 Din do* 
hodkov in 22.724 Din izdatkov, i Članarina 
ostane kot lani, to je: redni člani H70 Din, z 
učitelji poročene 50 Din, upok. pred u. z. 
60 Din. Temu so sledile volitve novega od* 
bora. Za predsednika je bil soglasno izvo* 
ijen dosedanji predsednik tov. Janko Vanič, 
v ostali odbor pa sledeči tovariši: Herbst 
Pavel, Požar Vladimir, Žnidarčič Rudolf. Bi* 
tenc Drago, Šilovinac Pavel, Vlastimila Lev* 
stikova, Lomšek Anton, Brezovar Matija, 
Kraker Lado in Moderndorfer Vinko. Za 
namestnike pa tov.: Pire, Kabaj, Malešič in 
Okornova. Pregledovalki računov in referenti 
za tri odseke ostanejo dosedanji. Za delegate 
k pokrajinski skupščini so bili izvoljeni tov. 
Herbst Pavel, Moderndorfer Vinko in Žni* 
darčič Rudolf, namestniki pa tov.: Brezovar 
Matija, Kraker Lado in Požar Vladimir. H 
glavni skupščini odpošlje društvo samo pred* 
sednika, oziroma njegovega namestnika. 

Samostojni predlogi: Sprejeli so se ti*le: 
Glede olajšav pri pouku po §§ 11. in 12. zak. 
o narodnih šolah: Reden pouk od 1. septem* 
bra do 31. marca vsakega leta, ostale tri me* 
sece za 7. in 8. šolsko leto pouka prosto. 
Občni zbor izrazi obžalovanje nad pisavo 
»Kmetovalca«, ki piše, da se je na seji Kme* 
tijske družbe dne 10. septembra t. 1. govorilo 
o tem, da zahtevajo šolski upravitelji od 
otrok izdatke za večinoma nepotrebne stvari. 

Pri slučajnostih se je na odborov pred* 
log sklenilo to*le: v 

1. Opravičila nenavzočih se na dan zbo* 
rovanja ne sprejemajo. 

2. Kdor neopravičeno izostane od zboro* 
vanja, plača v društveno blagajno 10 Dim. 

3. Kdor v enem letu trikrat neopravičeno 
izostane, se črta iz imenika članstva. 

4 Poverjeništvu se javijo imena poleg 
organiziranih tudi ona neorganiziranih čla* 
nov. 
J. Vanič, t. č preds. Žnidarčič, t. č. tajnik. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SREZ 
DOLNJA LENDAVA je zborovalo dne 4. 
oktobra 1930. v Dolnji Lendavi. 

Statistika: Vsega učiteljstva v srezu 118, 
včlanjenih 81, navzočih 45, t. j . 55%. 

Tovariš predsednik otvori zborovanje, 
pozdravi navzoče in poziva članstvo, da se v 
polnem številu udeležijo učiteljskega družab* 
nega večera — V svojem govoru poziva član* 
stvo, da sodeluje pri Sokolu. Spomni se tudi 
žrtev v Bazovici. 

Tov. Tivadar J. je predaval o izvenšol* 
skem delovanju učiteljstva. za kar je žel ve* 
liko odobravanja. 

11 dr ustav; 
V a b ? i a : 

== KAMNIŠKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO bo zborovalo v soboto dne 15. t. m. v 
Kamniku takoj po prihodu jutranjega v'aka 
iz Ljubljane. Dnevni red: 1. O kmetsko in 
gospodinjsko nadaljevalnem šolstvu — refe* 
rira g. prof. Krošelj Jože. 2. Poročilo o seji 
širjega sosveta in situaeijsko poročilo. 3. Sta* 
novske zadeve. 4. Predlogi. 5. Slučajnosti. 
Udeležba obvezna. 

= SLOVENJEBISTRIŠKO UČITELJ* 
SKO DRUŠTVO preloži svoje zborovanje 
na 15. novembra t. 1. Vršilo se bo ob 10. uri 
na deški osnovni šoli v Slov. Bistrici. Prelo* 
žitev vsled tega, ker se vrši seja širjega so* 
sveta UJU v nedeljo dne 9. novembra v 
Ljubljani. — Predsednik: Miloš Tajnik. 

Poročita: 
+ KOZJANSKO UČITELJSKO DRU* 

ŠTVO je imelo svoj občni zbor 4. oktobra 
1930. ob 10. uri v Kozjem. 

Statistika: Učiteljstva v okraju 54, včla* 
njenih 36, navzočih 24, t. j . 66-6%. Opravičil 
se je 1 tovariš. 

ad 1. Tov. predsednik otvori zborovanje, 
pozdravi vse navzoče — stare znance, ki 
zvesto drže prapor našega društva ter novi 
tovarišici Gross Makso in Majcen Tatjano. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se prečita 
in odobri. 

ad 2. Tov. Potočnik je na kratko poročal 
o pokrajinski skupščini v iNovem mestu, tov. 
Hernaus je pa zelo zanimivo in obširno po* 
ročal o državni skupščini v Beogradu. 

ad 3. Jz tajniškega poročila razvidimo, 
da je imelo društvo 35 rednih in 2 častna 
člana. Zborovanj je imelo društvo 5. tudi od* 
borovih sej je bilo 5. Na zborovanjih so bila 
4 predavanja; razven tega so se obravnavale 
tudi razne stanovske zadeve — materijalno 
stanje učiteljstva — in razgovor o moderni 
šoli in novem šolskem zakonu. 

Povprečna udeležba na zborovanjih 70%. 
Pri vseh zborovanjih je bilo 13 tovarišev(ic). 

Društvo je bilo zastopano po svojih de* 
legat ih: na seji širjega sosveta v Mariboru, 
na pokrajinski skupščini v Novem mestu in 
na državni skupščini v Beogradu 

ad 4. V preteklem poslovnem letu je bilo 
665P55 |Din prejemkov, 6124-65 Din izdat* 
kov, gotovina znaša 526'90 Din. Pregledoval* 
ca računov sta pregledala blagajmiške knjige 
ter jih našla v najlepšem redu. Predlagata 
absolutorij s pohvalo. Predlog soglasno 
sprejet 

ad 5, Članarina za upravno leto 1930./31. 
se zniža na 170 Din letno mesečno 17 Din. 
Za z učitelji poročene učiteljice 100 Din let* 
no. Članarina se plačuje le potom položnic, 
in sicer vnaprej. 

ad 6. Sledile so volitve. Izvoljen je bil 
stari odbor. Le mamesto tov. Fr. Stauferja je 
vstopil v odbor tov. I. (Slavec. 

Razsodišče pa tvorijo: Čok Albert, Her* 
naus Josip, Smolnikar Hedka. 

ad 7. Tov. Staufer je pojasnil in razložil, 
kako se sestavi kronika. Tov. predsednik se 
mu za delo in trud najlepše zahvali. 

ad 8. Tov. Hernaus predlaga: Učiteljsko 
društvo kozjanskega okraja sklene, brezpo* 
gojno izterjati sodnijsko vse članarinske za* 
ostanke od onih članov, ki do 8. novembra 
1930. me plačajo svojega dolga. Predlog eno* 
glasno sprejet. 

Tovariše, ki bodo premeščeni, se prosi, 
da javijo društvu svoj odhod in novo sluz* 
beno mesto, zaradi članske evidence. 

Tov. predsednik tudi priporoča, da maj 
bi izobraževalni krožki zopet oživeli. 

Sledila je daljša debata o uradni sreski 
učiteljski konferenci. 

Prihodnje zborovanje bo meseca decem* 
bra v dvorani g. Kolarja v Lesični pri Pil* 
Stanju. 

Ker drugih slučajnosti ni, zaključi pred* 
sednik zborovanje. 
Alb. Čok, preds. Mar. Strašekova, tajnica. 

\Predsednik: 
Josip Lapajne. 

Ad 1. Tovariš Lapajne je res želel v tisti 
odsek ki bi obravnaval celjsko zadevo. Po* 
verjenik in 'tov. Grčar sta bila poleg drugih 
mnenja, da bi se na skupščini zadeva ne ob* 
ravnavala. Iz poročila je tedaj črtati »ta« in 
»tam«. [ 

Ad 2. Ne glede na to, kakšne izjave je 
društvo naročilo tajniku Rupretu, naj dele* 
gati, ki so bili tia skupščini navzoči kvalifi* 
cirajo obliko njegovih izjav. Glede »samo* 
hvale«: Poverjenik se osebno sam ni strinjal 
z besedilom, je pa namenoma pustil poročilo 
kakor so ga sestavili zapisnikarji skupščine 
sami, zato, da bi preprečil podobne proteste 
kakoršen je bil lani -in sedaj ta. 

Ad 3. !Ni običaj, da bi se prepuščala kon* 
čnoveljavna klasifikacija lastnih izjav tistim, 
ki jih iznašajo, ampak tretjim, ki so nepriza* 
deti in to so delegati in zapisnikarji, od ka* 
terih je vedno pričakovati objektivnosti. 

Ad 4. Ako tovariš Lapajne zahteva, mu 
v prihodnji številki citiramo izpisek njegovih 
besed iz stenografskega zapisnika, zaradi ka* 
terih je bilo treba njegovih pojasnil, da ni 
njegovih izvajanj razumeti tako, kakor so 
bile izrečene. 

Ad 4. 2. odstavek. V čem je poročilo na* 
pačno?' 

Ad 5. O predlogih je odločila delegacija, 
ki je za nas vse suverena in je za nas zadeva 
rešena. 

Tajnik: 
R. IRupret. 

file:///Predsednik


Poročilo o pokrajinski skupščini je podal 
Horvat Izidor, o glavni skupščini pa tovariš 
Peternel. 

Tov. D. je preeital svoj referat o življenju 
in položaju 'Slovencev v našem Primorju. 

Blagajnik je poročal, da se je plačevanje 
članarine izboljšalo. Tudi stari dolg je že sko* 
raj ves poravnan. 

Ker posebnih predlogov ali slučajnosti ni 
bilo je predsednik zaključil zborovanje. 
Peternel, t. č. preds. J. Horvat, tajnikov nam. 

+ LJUBLJANSKO UČITELJSKO DRU* 
ŠTVO je pričel6 z rednim letnim delovanjem 
dne 8. oktobra t. 1. Ta dan se je namreč vršil 
od 8. do 12. ure na II. mestni deški osnovni 
šoli občni zbor, 9 dni pozneje pa redno me* 
sečno zborovanje. Z ozirom na to, ker je bil 
za občni zbor dovoljen pouka prost dan, dru* 
go zborovanje pa sklicano na šentjakobski 
šoli ob 8. uri zvečer, je pričakoval odbor od 
članstva več zanimanja in boljše udeležbe. 
Pri prvem zborovanju je bilo navzočih od 
195 članov le ,98, pri večernem pa samo 42. 

Tov. predsednik je prešel takoj po otvo* 
ritvi občnega zbora ter določitvi dveh zapis* 
nikarjev in overovateljev k prvi točki dnev* 
nega reda, t. j . poročila društvenih funkcijo* 
narjev. 

1. (Predsednik je omenil v svojem poro* 
čilu vse važnejše društvene in organizačne 
zadeve ter delo, skrb in trud poverjeništva, s 
katerim je bii odbor v prizadevanju za mate* 
rialne in pravne učiteljske koristi vedno v 
tesni zvezi. Ob sklepu poročila se je spomnil 
pok. tovariša ravnatelja A d o l f a S a d a r j a 
s pozivom na zborovalce, da mu v znak hva* 
ležnega spomina zakličcjo trikratni »Slava«. 

2. Tajnik je podal kronologičen potek 
društvenega delovanja. V začetku minulega 
poslovnega leta je štelo društvo 200 članov. 
Med letom je bilo 5 članov črtanih, 7 jih je 
vsled premestitve ali drugih vzrokov izsto* 
pilo, eden je umrl, pristopilo pa 8, torej šteje 
društvo 195 članov. Odbor je ime'' 12 sej. pri 
katerih se je razpravljalo in sklepalo o no* 
tranji ureditvi in razmahu našega društva, 
ki naj bi bilo vzor dela in napredka vsem po* 
deželskim učiteljskim društvom. V ta namen 
je sklical 10 zborovanj: 4 celodnevna in 6 ve* 
černih. Vsakokratno zborovanje je bilo zdru* 
ženo s predavanjem prvovrstnih strokovnja* 
kov z namenom, poživiti društveno življenje 
in pritegniti k sodelovanju vse članstvo; 
kajti uspeh društvenega dela ni odvisen le od 
odbora ampak od zavednosti in agilnosti 
članstva. Nadalje je obsegalo tajniško poro* 
čilo pripombe o realizaciji sklepov lanskega 
občnega zbora, o raznih intervencijah in kon* 
čno program dela za bodoče poslovno leto. 

3. Blagajničarka tov. Krapš Roža je po* 
dala podrobno bilanco društvenega premože* 
nja, dohodke, izdatke in dolgove minulega 
leta s primerjavo vrednosti inventarja in 
druge imovine ter pripombo, da znaša dru* 
štveno imetje 10.918-25 Din, dolgovi 2897 Din, 
čista imovina pa 802V25 Din. — Tov Kobal 
konstatira v imenu nadzorstvenega odbora, 
da so vsi računi in blagajniške knjige v naj* 
lepšem redu, vsled česar predlaga odboru ab* 
solutorij, vestni blagajničarki pa posebno po* 
hvalo in priznanje. (Predlog je bil sprejet 
soglasno). 

Po kratkem odmoru so sledile volitve 
novega odbora. Soglasno je bil izvoljen stari 
odbor. Ker se je pa tov. Krapševa zahvalila 
za izvolitev, je bila na njeno mesto izvoljena 
tov. Jožica Likozar. Odbor se je v prvi odbo* 
rovi seji konstituiral sledeče: predsednik 
V e k . M 1 e k u ž, podpredsednica Mira En* 
gelman tajnik Josip Mihelič, blagajničarka 
Jožica Likozar, odborniki pa: Amalija Hart* 
man. Štefanija Čeh, Janko Polak, Andr. Se* 
žun in Ciril Petrovec. Namestniki: Rado Zu* 
panrič. Ivanka Cegnar in Marija Jeglič. Nad* 
zorstveni odbor: Grčar, Kobal in Kumelj. 

Volitvam je sledilo situacijsko poročilo 
ter poročilo o pokrajinski in državni skupšči* 
ni. Prvo je podal tov. predsednik, drugo tov. 
Petrovec, tretje pa tov. Engelmanova. Vsa 
poročila so bila sprejeta z odobravanjem. 
Daljša debata se je vršila v zadevi državne 
skupščine v katero so posegli: Andr. Skulj, 
Dimnik. Hreščak Čopič, Polak in Mlekuž. 

Vsled pozne ure je odpadlo predavanje 
o šolski razstavi v Beogradu ter se je isto in 
ostale točke dnevnega reda preneslo na ve* 
černo zborovanje dne 17. oktobra. Tega zbo* 
rovanja se je udeležil tudi banski šolski nad* 
zornik g. Fort. Lužar. ki se je zahvalil v ime* 
mu banske uprave učiteljstvu, ki je sodelovalo 
pri razstavi v svojem imenu pa predavatelju 
tov Mlekužu za izčrpno in vsestransko in* 
formativno predavanje o delovnem pouku v 
zmislu razstavljenih del ma beograjski šolski 
razstavi. 
Vek. Mlekuž, preds. Jos. Mihelič, tajnik. 

+ POROČILO LITIJSKEGA UČITELJ* 
SKEGA DRUŠTVA o občnem zboru z dne 
9. oktobra 1930. v Ljubljani. 

Situacijsko poročilo: Tovariš predsednik 
otvori občni zbor s pozdravom na vse na* 
vzoče, posebej pa še pozdravi movopristo* 
pivše, in štirim novoporočenim parom iskre* 
no čestita. Istotako čestita k odlikovanju-z 
redom Jugoslovenske krone lV. stopnje to* 
varišu Tavželju iz Litije. 

Nato prečita dopis poverjeništva tičoč 
se postopka na glavni skupščini v Beogradu, 
ki se vzame na znanje. 

Statistika: Tajnica ugotovi, da je navzo* 
čih (75 ,članov, t. j . 74%. Društvo šteje 103 
člane. Iz tajniškega poročila je razvidno, da 
je v okraju 130 učnih moči. V minulem letu 
je štelo društvo 106 članov. Eden je izstopil, 
štirje so se izselili v druge okraje.^ Neorga* 
niziranih je torej bilo 24, kar kaže, da se 
število neorganiziranih krči. Društveno kot 
odborovo delo v minulem letu je bilo živah* 
no. Vršila so se štiri zborovanja in tri od* 
borove seje. 

Na vseh zborovanjih so se razmotrivala 
stanovska vprašanja in obravnavale aktual-* 
ne pedagoške teme kakor: »O razvoju šolske* 
ga zakona in projektu sedanjega šolskega 
zakona«. »O nadzorovanju šol«, tov. nad* 
zornik I. Bezeljak. »O duševnem zdravju«, 
Dr. Fr. Mis. »O pedagoškem kongresu«, ga. 
Bračič. »O gmotnem položaju podeželskega 
učiteljstva«, A. Olhofer. »O pravilniku k šol* 
skemu zakonu«, Iv. Dimnik. Prav zanimiva 
je bila statistika o udeležbi. 

Odbor se je bavil na svojih sejah s te* 
kočimi zadevami društva in težnjami član* 
stva. Zal ni moči pokazati uspehov, saj niti 
v naših lastnih vrstah ni umevanja za naše 
težavno delo in treba bo vse jačje (dvigniti 
glas za naše pravice. —(Društvo se je udele* 
žilo pokrajinske skupščine v Novem .mestu 
in glavne skupščine v Beogradu po svojih 
delegatih in predsedniku. 

K poročilu tajnice predlaga tov. Rosto* 
har, da se zbere statistika mučeništva pode* 
želskega učiteljstva, ki naj da upogled vsem 
onim, ki jim je usoda ali (drugo naključje 
naklonilo mehkejše in udobnejše mesto, kar 
jim zapira oči in srce za druge. 

Predlog se z odobravanjem sprejme. 
Blagajniško poročilo tov. Rostoharja, na* 

tančno o vseh detajlih se sprejme z zahvalo 
ter predlaga nagrada. 

Tov. Samec poda točno sliko s pokrajin* 
ske skupščine ter poudari ob zaključku, da 
je pevski zbor UJU naš ponos, naša armada, 
ki bo žela slavo koder bo nastopala. Zato 
se rtiu zdi več kot žalostno, da še kdo odreka 
našemu zboru malenkosten prispevek, ko 
žrtvujejo izvršujoči člani dvojno za čast na* 
šega stanu. 

Poročilo tov. VVebra o glavni jubilejni 
skupščini je bilo obširno in izčrpno. Očrtal 
je v bistvu ves zgodovinski razvoj lOletne 
organizacije UJU, ki se je prva usmerila v 
jugoslovenski ideji. Dotaknil se je v jedru 
vseh problemov kongresa ter poudaril naj* 
važnejše misli. Iz govora zastopnika ministra 
prosvete nam je podal celo trohico upanja 
na izboljšanje! 

K besedi se je oglasil še tov. Joža \Žu* 
pančič, ki je imel priliko opazovat; kongres 
tudi za kulisami, kar je naredilo poročilo še 
zanimivejše. Le žal, da nam je potegnil de* 
belo črto čez ravnokar dobljene upe! 

Po 10 minutnem odmoru se preide k vo* 
litvam odbora. Na splošno zahtevo se voli z 
vzklikom in dviganjem rok. 

' Ves zbor glasuje za stari odbor, ki sprej* 
me izvolitev. Tajnica pripomni, da treba do* 
polniti izpraznjeno mesto, kar se izvrši z iz* 
volitvijo tov. J. Leskovčeve iz Stične. 

Prihodnje zborovanje se določi na 10. 
novembra, ko se vrši koncert pevskega zbora 
UJU v Ljubljani. 
Pelko M., t. č. preds. Vršlčaj Z., t. č. tajnica. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA MA* 
RIBORSKI ŠOLSKI OKRAJ je o priliki svo* 
jega prvega zborovanja, t. j . dne 11. t. m. 
med drugim sprejelo sledečo resolucijo: 
(predlagatelj predsednik Vauda Mirko). 

»Kadar je sila najviše, takrat je bratska 
pomoč najbliže,« istino tega izreka je dopri* 
nesel celokupni češkoslovaški narod zopet 
povodom vsega dosedanjega, zlasti pa zad* 
njega krutega preganjanja in mučenja naših 
rojakov v Italiji ter nas v idealni ljubezni do 
trpečega slovanskega brata z izrazi ogorče* 
nja mad tem postopanjem podkrepil v pre* 
pričanju, da v boju za pravice naših rojakov 
preko meje lahko računamo vsikdar na nje* 
govo izdatno pomoč. Da se za vse to vsaj 
delno oddolžimo češkoslovaškemu narodu, 
prosimo poverjeništvo: 

1. Da na merodajnem mestu priobči to 
našo resolucijo z izrazi najiskrenejše zahvale 
jugoslovcnskega učiteljstva vsemu češkoslo* 
vaškemu narodu za vse te izraze in dokaze 
bratske ljubavi in slovanske vzajemnosti. 

2. Da istotam zajamči da hoče jugoslo* 
vensko učiteljstvo z vso vnemo podpirati ju* 
goslovensko — češkoslovaško ligo, koje ge* 
slo je: 

Bratstvo in vzajemnost s Čehoslovaki! 
3. Da samo m potom merodajnih oblasti 

apelira, da letos proslavimo češkoslovaški 
narodni praznik 28. oktobra kot dan njiho« 
vega osvobojenja čimbolj slovesno 

Smatramo te tri točke kot potreben, ume* 
sten in edino možen izraz našega čuvstvo* 
vanj a — v danih razmerah. 

Mirko Vauda, predsednik. 
+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA ME* 

ŽIŠKO DOLINO je imelo svoj redni občni 
zbor 11. oktobra 1930. na Prevaljah. Iz poro* 
čil posnemamo: 

Delo v organizaciji ne zaznamuje priča* 
kovanih uspehov. Poleg šolskega dela je bilo 
učiteljstvu naloženo še izvenšolsko, brez ozi* 
ra na izboljšanje gmotnega položaja. Učitelj* 
stvo je slejkoprej voljno storiti vse, a spričo 
materijalnih neprilik se ga loteva maloduš* 
nost. Slabo vpliva tudi razdor v Udruženju 
in to ravno v trenutku, ko Ibi bila strnjena 
organizacija najbolj potrebna, ker se dela 
na izboljšanju našega materijalnega položaja. 

K temu predlaga tov. Gačnik resolucijo: 
Z ozirom na nujnost izboljšanja gmot* 

nega položaja osnovnošolskega učiteljstva 
in prav tako pereča nujnost izdanja pravil* 
nika k šolskemu zakonu ni bilo umestno po* 
stopanje delegatov ljubljanskega poverjeni* 
štva ob zaključku skupščine v Beogradu. 
Nesporazumljenje na »skupščini je bilo treba 
v interesu učiteljstva podrediti zgoraj nave* 
denim nujnostim. Učiteljsko društvo za Me* 
žjiško dolino poziva poverjeništvo v Ljub* 
Ijani, da zastavi vse sile, da se spor v UJU 
poravna v korist učiteljstva in s tem tudi v 
procvit ljubljene naše domovine. 

Resolucija je bila soglasno sprejeta. 
Te dni poteka lOletnica plebiscita, zato 

se spominjamo koroških Slovencev in njih 
trpljenja. 

Tov. sreski prosvetni referent predlaga 
resolucijo, ki je bila soglasno sprejeta in se 
glasi: 

Slovenska javnost se poziva, da podpira 
v vsakem oziru kulturna stremljenja Sloven* 
cev na Koroškem na način, kakor se to vrši 
od strani Nemcev za naše nemške manjšine. 

Prosimo našo vlado, da izsili od Avstrije 
ureditev manjšinskega šolstva na Koroškem 
z ozirom na določbe mirovne pogodbe, naj* 
manj pa, da dobe Slovenci glede šolstva isto, 
kar mi nudimo našim nemškim manjšinam. 

Tov. tajnik Ledinek poroča: Društvo je 
štelo 56 članov, zborovanj je bilo 5, odboro* 
vih sej 7, obisk na zborovanjih 70%. 

Tov. blagajničarka Zega poroča: Dohod* 
kov je bilo 10,605148 Din, izdatkov pa 
9714-35 Din. Prebitek 89P13 Din. Graja po* 
edine slučaje nerednega plačevanja. Pregle* 
dovalca računov tov. Močnik Peter in Gač* 
nik Janko poročata, da je blagajna v najlep* 
šem redu in predlagata absolutorij. 

Tov. sreski prosvetni referent Močnik 
Peter kot referent za šolstvo poroča, da se 
je vsaj načelno priznala potreba reforme, 
manjkajo pa še potrebna sredstva. 

Sestankov pedagoških krožkov ni bilo. 
O izvenšolskem delu poroča tov. Vreček. 
Sledilo je poročilo tov. Gačnika o poteku 

pokrajinske skupščine. Vsa poročila so bila 
vzeta na 'znanje. V debato so posegli zlasti 
tov. Močnik, Gačnik, Gallob in Sokol. 

Nato je predaval tov. Gačnik: t»Nacio* 
nalna vzgoja prej in sedaj«; orisal nam je 
nacionalno vzgojo na Koroškem pred vojno 
in po vojni. Predavanje naj gre v tisk. 

Sledila je volitev. Izvoljen je po večini 
stari odbor z nekaterimi novimi odborniki. 

Pri slučajnostih se določi članarina za 
leto 1930/31. na 180 Din za člana. / 

Tov. Doberšek poda resolucijo: 
Učiteljsko društvo stoji na principiel* 

nem stališču, da je zavezan vsak član UJU 
plačevati samo prispevke, ki so v pravilih 
organizacije predvideni. Zmotno je mnenje, 
da ni član UJU, kdor ne plača še ostalih 
prispevkov. 

Določi se še naslednje zborovanje za 
15. november 1930., nakar je bil občni zbor 
zaključen. 
Gallob, t. č. preds. Ivan Lebič, t. č. tajnik. 

+ SRESKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
LJUBLJANA OKOLICA — zahodni del je 
imelo redni občni zbor v Ljubljani na II. 
mestni deški osnovni šoli dne 11. oktobra 1.1. 
Članov 127, navzočih 107, t. j . 85%. 

Predsednik je v otvoritvenem nagovoru 
naglasil potrebo končne ureditve gmotnega 
položaja učiteljstva. Sledilo je tajniško poro* 
čilo o društvenem delovanju v pretekli po* 
slovni dobi. Po blagajniškem poročilu je bil 
sprejet proračun za leto 1930./31. Letna čla* 
narina ostane neizpremenjena. Obvezni pri* 
spevki za Dački dom v Beogradu se bodo po* 
birali o priliki zborovanj. O pokrajinski 
skupščini je podal poročilo tov. SI. Vuk — 
o dogodkih na državni skupščini in sporu v 
organizaciji je poročal tov. Lampret. 

V lepo zasnovanem predavanju: Tipične 
posebnosti o duševnem in telesnem razvoju 
manj nadarjenih otrok — je tovarišica A. 
Vode podala karakteristiko raznih abnorma!= 
nih tipov otrok. Uvodoma je predavateljica 
naglašala, da je zdravstvena pedagogika pri 
nas še v prvem razvoju — a ji je v novi šol* 
ski zakonodaji zagotovljen obstoj in razmah. 
Članstvo je z zanimanjem sledilo predavanju 
in izrazilo željo — Ida bi tovarišica Vode na* 
daljevala s predavanjem o postopku pri po* 
uku manj nadarjenih otrok na enem prihod* 
njih zborovanj. 

Pri volitvah je bil izvoljen predsednikom 
tov. Anton Lovše iz Notranjih Goric, v od* 
bor pa: Gole Josip. Vrhovec Stanko, Urban* 
čič Anton. Trpin Josip, Pleško Marija, Ribi* 
čič*Arrigler Roža. Namestniki: Micher Ivan, 
Kržišnik Alojzij, Taučar Ljudevit. Pregledo* 
valci računov: Dekleva Ivana, Schein Štefan, 
Zakrajšek Josip. 

Določil se je delovni program za prihod* 
nje leto. — Članstvu se je prečitala okrožnica 
pvoerjeništva štev. 170/30*31. in sta^sjika o 
izvenšolskem delovanju. 

Sprejeti so bili naslednji predlogi: 
a) Mladinska Matica naj izda obljublje* 

no knjigo o gospodinjstvu za deklice — knji* 
ga naj bo pisana poljudno. 

b) Gospodarji, ki jemljejo šoloobvezne 
otroke za pastirje, so dolžni uh oskrbovati 
s šolskimi potrebščinami in jih redno pošiljati 
v šolo. 

Lovše, preds. Trpin Josip, tajnik. 

-T UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SREZ 
LAŠKO je zborovalo dne 11. oktobra 1T30. 
ob '3-210. uri v osnovni šoli v Hrastnika. Od 
118 članov je bilo navzočih 72, t. j . 61%. 

Tov. predsednik Kislinger je otvoril zbo* 
rovanje ter poročal, da je tov. Plavšak iz 
zdravstvenih ozirov odložil predsedstvo v 
našem društvu, istotako pa tudi mesto v ož* 
jem sosvetu. Imenoma pozdravi pričujočega 
častnega člana in ustanovitelja našega dru* 
štva šolskega ravnatelja tov. Gnusa, g sit* 
skega nadzornika tov. Potočnika ter preda* 
vatelja tov. Lavrenčiča iz Manboia. 

Zadnji nam je praktično kot teoretično 
podal novih smernic pri telovadnem pouku. 
Navzoči so njegovim izvajanjem sledili s 
kar največjo pozornostjo ter mu ob koncu 
izrekli svojo zahvalo. 

Med došlimi dopisi se natančneje obrav* 
nava okrožnica poverjeništva UJU Ljubljana 
št. 170/30.=31., na podlagi katere se je spre* 
jela sledeča resolucija: 

1. Društvo se strinja s stališčem in smer* 
nicami, ki jih vsebuje in zastopa okrožnica 
poverjeništva UJU Ljubljana z dne L okto* 
bra 1930, 

Istočasno apelira na poverjeništvo po* 
novno, da skusi uveljaviti pri UJU oni okvir* 

ni projekt za preosnovo pravil našega udru* 
ženja, ki ga je laško učiteljsko društvo spre* 
jelo na svojem zborovanju na Zidanem mo* 
stu dne 5, aprila 1930. 

Projekt je bil (kot predlog) vposian po* 
verjeništvu Ljubljana dne 18. aprila 1930. 
Zgrajen je na osnovi, da bodi upravna struk* 
utra naše organizacije taka, da omogoča prak* 
tično centralizacijo vodstvenega aparata, 
slonečega na banovinskih poverjeništvih (ne 
pa sekcijah). 

Nameravana uvedba proporca pri vo'it* 
vah ne bi bila v srečo naši organizaciji, zato 
predvideva predlog laškega učiteljskega dru* 
štva kompromisni in bolj posrečeni način vo* 
litev za upravne instance UJU, ki hkrati pre* 
prečuje možnost kretanja kolikor toliko av* 
tonomnih pravic banovinskih poverjenistev. 
Od mnogih strani željeni proporc bi bil upo* 
števan na svoj posebni način, dasi ne bi bil 
dosežen potom očitnih volilnih parol, ki ce* 
pij o in razburjajo duhove. 

Banovinskim poverjeništvom in posamez* 
nim društvenim edinicam naj bi se koncedi* 
ralo čim največ svobodno*iniciativno ukrep* 
ne avtonomije, dočim fungiraj centralni 
upravni odbor v prvi vrsti kot eksekutivni 
organ volje in sklepov celokupnega članstva. 

Organizacija se naj vodi od spodaj na* 
vzgor in ne od zgoraj navzdol. 

2. Vzpričo sedanjemu stanju naše sta* 
novske situacije, naj bo zaenkrat glavna skrb 
naše organizacije osredotočena predvsem v 
cilju: a) doseči izboljšanje našega eksistenc* 
nega, odnosno gmotnega položaja; b) pra* 
vično in čim ugodnejše uvrščanje našega sta* 
nu pri predstoječi reviziji uradniškega za* 
kona. 

Tov. blagajnik poroča o blagajniškem 
stanju ter prosi, da zaostankarji čimpreje 
poravnajo svoje obveznosti. Med letom pri* 
stopivše člane opozarja, da vpošljejo tudi 
doplačilne prispevke za Slov. Šolsko Matico. 

Temu sta sledili poročili o pokrajinski 
in glavni skupščini, za kateri sta referenta to* 
variša Lebar in Plavšak žela vsestransko odo* 
bravanje. 

Določitev kraja in časa za prihodnje zbo* 
rovanje prepusti članstvo odboru, nakar za* 
ključi tov. podpredsednik zborovanje. 
Kislinger J., t. č. preds. A. Jesih, t. č. tajnik. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA BRE* 
ŽIŠKI SREZ je zborovalo dne 18. oktobra 
1930. v Brežicah. 

Statistika: Število učiteljstva v srezu 116, 
včlanjenih 100, navzočih 50, t. j . 50%: 

I. Tovariš predsednik Jakopec otvori 
zborovanje, pozdravi navzoče, zlasti pa no* 
vopristopivše člane(ice) ter preide na dnevni 
red. 

II. Vsebino dopisov pov. UJU, t. j . po* 
ročila o glavni skupščini v Beogradu in one* 
ga o sestanku pov. Zagreb in Ljubljana na 
Zidanem mostu, vzame članstvo na znanje. 

III. Tajnica tov. Štravsova poda kratek 
pregled društvenega delovanja v preteklem 
šolskem letu. Poročilo je bilo z odobravanjem 
sprejeto. 

IV. Blagajniško poročilo, iz katerega je 
bilo razvidno blagajniško stanje, je podal 
tov. Vadnal. Zaostanki na članarini znašajo 
visoko vsoto. Vpošiljanje članarine prevza* 
mejo odslej na vseh šolah tov. upravitelji. 
Blagajniku je bil podeljen absolutorij s po* 
hvalo za točno vodstvo blagajniških poslov. 

V. Poročilo o pokrajinski skupščini je 
podal tov. Gajšek, o državni tov. Knapič. 
Obe poročili sta bili sprejeti, druga s pri* 
stavkom, da se odobruje postopanje naše de* 
legacije v Beogradu. 

VI. Navzoče članstvo je per aklamatio* 
nem izvolilo novi odbor, ki se je takoj kon* 
stituiral. 

Predsednik Knapič Janko, tajnica Dirn* 
bek Marica, blagajnik Vadnal Fran; odbor* 
niki: Ivanuš Robert Gajšek Stanko. Voglar 
Alojzij in Hofbek Edo: namestnika: Gorup 
Alojzij in Pečnik Marija; pregledovalca ra* 
čunov: Gomilšek Ljudmila in Pečnik Josip; 
razsodišče: Peterlin Alojzij, Ferluga Ferdo in 
Jakopec Franjo. 

VIL Članarina znaša letno 160 Din, pri* 
spevek za Beograd 5 Din, naročnina za SŠM 
30 Din> skupno letno 195 Din. 

VIII. Samostojni predlogi: a) Ime dru* 
štva bodi odslej: »Učiteljsko društvo za bre* 
žiški srez«. 

b) Poverjeništvo za SŠM prevzame vsa* 
kokratni blagajnik, naročnina se pobira skup* 
no s članarino. 

c) Tovarišice, ki poučujejo v elementar* 
nih razredih, naj si v svrho medsebojne po* 
moči pri uvajanju delovne metode v elemen* 
tarni razred organizirajo neobvezne medse* 
bojne sestanke. 

Ob zaključku zborovanja se novoizvo* 
ljeni predsednik zahvali za izkazano za* 
upanje. 
J. Knapič, 
t. č. preds. 

Marica Dirnbekova, 
t. č. tajnica. 


